

芬兰华语信义会关于离婚问题的牧函

亲爱的弟兄姊妹们，主内平安：

愿主的平安与恩典常伴随着您，特别是在面对婚姻挑战和心灵伤痛的时候。今天，我想和大家分享一个在信徒生活中常被问到的问题：“基督徒可以离婚吗？”若没有清晰教导，弟兄姊妹可能陷入困惑，邪灵更会藉之搅扰肢体之间互相指控甚至攻击教会的教导。

婚姻是神所赐的美好祝福，是一男一女、一生一世、彼此相爱的盟约。然而，生活中我们也会遇到伤害、背叛甚至婚姻破裂的情况。面对这些困境，我们该如何以信仰和智慧处理呢？

一、圣经的教导

耶稣说：“凡休妻的，若不是为淫乱的缘故，就是叫她作了淫妇了；人若娶这被休的妇人，也是犯奸淫了。”（太 19:9）耶稣教导我们，婚姻本是一体，不可随意分开。但若一方犯了“淫乱”，也就是性不忠或性犯罪，这可以成为离婚的例外。耶稣对他们说：“凡休妻另娶的，就是犯奸淫，辜负他的妻子；妻子若离弃丈夫另嫁，也是犯奸淫了。”（可 10:11-12）

保罗补充说：“倘若那不信的人要离去，就由他离去吧……神召我们是要我们和睦。”（林前 7:15）保罗提醒信徒，如果配偶主动离弃信主的一方，信主的一方不必被捆绑。

所以，新约明确两种允许离婚的例外情况：一是淫乱/奸淫（性不忠），二是被遗弃/被离弃（配偶主动断绝婚姻关系）。请注意，以其他理由“离婚”在耶稣看来实则犯了淫乱罪，是因为提出离婚者已经在头脑中勾勒出了某个完美对象的画面，而动了淫念的就是犯奸淫了（太 5:28）。例如，若丈夫以妻子不够温柔提出离婚，实则头脑中已经幻想出某个温柔的女子形象，根据圣经对人堕落本性的认识，一旦符合这一形象的女子出现在丈夫生活中，出轨就不可避免了，这就体现出耶稣在此警告的意义。

二、神学与信仰的视角

尽管圣经允许在上述情况离婚，这并不意味着神鼓励离婚。

婚姻仍然是神圣的盟约：“神所配合的，人不可分开。”（可 10:9）。

离婚应是对罪的最后补救措施；若有真实悔改、饶恕与修复，复合始终是神喜悦的道路。

若奸淫方拒绝悔改、持续背叛、破坏婚姻，受害方可以选择离婚，这在神面前是被理解的。

三、现实与牧养的建议

奸淫与背叛不仅是一次事件，而是信任破裂的象征。若配偶真正悔改，婚姻可以恢复；若继续伤害，则很难继续维持婚姻关系。

离婚前的顺序：一则先寻求辅导、祷告、牧者或属灵长辈的帮助；二则确认决定出于“义的缘故”，而非愤怒或报复。

神的恩典仍在：无论婚姻是否能挽回，神的心意是医治受伤的人，而不是定罪。“耶和华说，我恨恶休妻。”（玛 2:16）。这里说明，神恨恶破坏盟约的行为。

在当下社会里“淫乱/不忠”和“被遗弃”两个例外可延申包括家暴、吸毒或其他类似的拆毁家庭的罪。如“婚前隐瞒重大疾病或性取向”，可参中华人民共和国《民法典》第五编第二章 1053 条：重大疾病包括严重遗传性疾病（因基因突变导致患者不能自理）、指定传染病（梅毒、淋病、艾滋）、严重精神类疾病（精神分裂、躁狂症、双相情感障碍）以及 LGBTQ+ 等性别认同或性取向问题（考虑到青年人目前的处境，《民法典》可替参考芬兰相关法律）。

四、总结

问题	圣经立场
婚姻的本意	一男一女、一生一世、神所配合
可离婚的例外	① 性不忠（奸淫） ② 被离弃（配偶断绝关系）
离婚的原则	除两个例外情况之外，圣经禁止离婚；若能饶恕与复合更合神心意
神的心意	恢复、医治、信实、怜悯

五、教会如何对待已经离婚的弟兄姊妹

教会要以基督的爱与恩典接纳离了婚的弟兄姊妹：

接纳而非定罪：离婚者仍是教会肢体，仍蒙神爱与呼召。

关怀与辅导：提供属灵辅导、祷告与支持，帮助在伤痛中经历医治。

恢复与服事机会：不因离婚剥夺参与教会的机会，而是鼓励重新站立、在神里成长。

教导与预防：通过婚前辅导、婚姻课程等，帮助弟兄姊妹理解婚姻圣约、学会饶恕与沟通，降低破裂风险。

但是，基督徒不应该以上帝的恩典和教会的关怀作为自己犯罪离婚的借口。

离异信徒再婚的建议：婚姻是上帝创世时设立的，因此其教导适用于所有人，而非仅限基督徒。无论离婚发生在信主前或信主后，都应遵循《可 10:11-12》和《林前 7:15》的原则。若信主前因非圣经允许的理由离婚，学习婚姻观后，若想再婚，应先努力与原配复合（可 10:11-12），以行动悔改过去的罪。若原配明确拒绝，根据《林前 7:15》，可在主内再婚（林前 7:39）。若信主后离婚，更应如此遵行。

亲爱的弟兄姊妹，婚姻是神所赐的祝福，也是属灵生命的重要见证。无论婚姻是否经历破裂，愿我们都能在主里寻求医治、饶恕与平安，活出神喜悦的爱与信实。

愿主的恩典、平安与医治常与您同在！

爱您们的本会牧者

2025 年 11 月 11 日于芬兰赫尔辛基

The Pastoral Letter of the Finnish Chinese Lutheran Church on Divorce

Dear brothers and sisters, peace in the Lord:

May the Lord's peace and grace always be with you, especially when facing challenges in marriage and wounds of the heart. Today, I would like to share with you a question often asked in the life of believers: *"Can Christians get divorced?"* **If there is no clear teaching, brothers and sisters may fall into confusion, and evil spirits may take advantage of this to stir up accusations among members and even attack the church.**

Marriage is a beautiful blessing from God—a covenant of love between one man and one woman for a lifetime. Yet in life, we may encounter hurt, betrayal, and even the breakdown of marriage. How should we handle these difficulties with faith and wisdom?

1. Biblical Teaching

Jesus said: *"Whoever divorces his wife, except for sexual immorality, and marries another, commits adultery."* (Matthew 19:9) Jesus teaches that marriage is a union and should not be separated lightly. However, if one party commits "sexual immorality"—meaning sexual unfaithfulness or sexual sin—this can be an exception for divorce. Jesus said to them: "Anyone who divorces his wife and marries another woman commits adultery against her. And if she divorces her husband and marries another man, she commits adultery." (Mark 10:11–12)

Apostle Paul reminds believers that if an unbelieving spouse chooses to leave, the believer is not bound.

Thus, the New Testament clearly allows divorce in two exceptional cases: 1) Sexual immorality (adultery). 2) Abandonment (spouse deliberately breaks the marriage covenant). Please note: In Jesus' view, divorcing for any other reason is essentially committing adultery, because the one seeking divorce has already imagined an ideal partner in their mind, and harboring lustful thoughts is itself adultery (Matthew 5:28). For example, if a husband divorces his wife because she is not gentle enough, he has already fantasized about a gentle woman in his mind. According to the Bible's understanding of fallen human nature, once a woman matching that image appears in his life, infidelity becomes almost inevitable. This illustrates the warning Jesus gives here.

2. Theological and Faith Perspective

Although Scripture permits divorce in these cases, it does not mean God encourages divorce. Marriage remains a sacred covenant: “*What God has joined together, let no one separate.*” (Mark 10:9) Divorce should be the last resort for dealing with sin; if there is genuine repentance, forgiveness, and restoration, reconciliation is always God’s preferred path. If the adulterous party refuses to repent and continues betrayal, destroying the marriage, the innocent party may choose divorce, and God understands this.

3. Practical and Pastoral Advice

Adultery and betrayal are not just isolated acts—they symbolize broken trust. If the spouse truly repents, the marriage can be restored; if harm continues, maintaining the marriage becomes very difficult.

Before divorce:

- Seek counseling, prayer, and help from pastors or spiritual elders.
- Ensure the decision is made for righteousness, not out of anger or revenge.

God’s grace remains: whether the marriage can be saved or not, God’s desire is to heal the wounded, not to condemn. “*I hate divorce,*” says the Lord. (Malachi 2:16) This shows God hates covenant-breaking behavior.

In today’s society, the two exceptions of “sexual immorality/unfaithfulness” and “abandonment” can be extended to include sins that destroy families, such as domestic violence, drug abuse or something else destructive. For example, regarding “concealing major illness or sexual orientation before marriage,” see Article 1053, Chapter 2, Book Five of the Civil Code of the People’s Republic of China: major illnesses include serious hereditary diseases (caused by genetic mutations that render the patient unable to care for themselves), designated infectious diseases (such as syphilis, gonorrhea, HIV/AIDS), severe mental illnesses (schizophrenia, mania, bipolar disorder), as well as issues related to LGBTQ+ gender identity or sexual orientation. (Considering the current situation of young people, the Civil Code can be referenced alongside relevant Finnish laws.)

4. Summary

Question	Biblical Position
Purpose of Marriage	One man, one woman, lifelong, joined by God
Exceptions for Divorce	(1) Sexual immorality (adultery) (2) Abandonment
Principle of Divorce	Apart from the two exceptions, the Bible forbids divorce; forgiveness and reconciliation are more pleasing to God
God’s Heart	Restoration, healing, faithfulness, mercy

5. How Should the Church Treat Divorced Believers?

The church should receive divorced brothers and sisters with Christ's love and grace:

- **Acceptance, not condemnation:** Divorced believers are still part of the body of Christ, still loved and called by God.
- **Care and counseling:** Provide spiritual guidance, prayer, and support to help them experience healing in their pain.
- **Restoration and service opportunities:** Do not deprive them of participation in church life; encourage them to stand firm and grow in God.
- **Teaching and prevention:** Through premarital counseling and marriage courses, help believers understand the covenant of marriage, learn forgiveness and communication, and reduce the risk of breakdown.

However, Christians should never use God's grace and the church's care as an excuse for sinful divorce.

Advice for Divorced Believers Considering Remarriage: Marriage was established by God at creation; therefore, its teaching applies to all people, not only Christians. Whether the divorce occurred before or after coming to faith, it should be handled according to *Mark 10:11–12* and *1 Corinthians 7:15*. If a believer divorced before conversion for reasons not permitted by Scripture, then after learning the biblical view of marriage, they should first seek reconciliation with their former spouse (*Mark 10:11–12*) as an act of repentance for past sin. If the former spouse clearly refuses, then, based on *1 Corinthians 7:15*, remarriage in the Lord is allowed (*1 Corinthians 7:39*). If the divorce occurred after coming to faith, this principle applies even more strongly.

Dear brothers and sisters, marriage is a blessing from God and an important testimony of spiritual life. Whether or not a marriage experiences brokenness, may we all seek healing, forgiveness, and peace in the Lord, living out the love and faithfulness that pleases God.

May the Lord's grace, peace, and healing always be with you!

Your loving pastor

Helsinki, Finland

November 11, 2025

Suomalaisen Kiinalaisen Luterilaisen Seurakunnan Paimenkirje

Avioerosta

Rakkaat veljet ja sisaret Herrassa, rauha teille:

Olkoon Herran rauha ja armo aina kanssanne, erityisesti silloin kun kohtaatte avioliiton haasteita ja sydämen haavoja. Tänäkin haluan jakaa kanssanne kysymyksen, jota uskovien elämässä usein pohditaan: *“Voiko kristitty erota?”* **Jos ei ole selkeää opetusta, veljet ja sisaret voivat joutua hämmennykseen, ja pahat henget voivat käyttää tilannetta hyväkseen lietsoakseen syytöksiä jäsenten kesken ja jopa hyökätäkseen seurakuntaa vastaan.**

Avioliitto on Jumalan antama kaunis siunaus – yhden miehen ja yhden naisen välinen liitto, elinikäinen rakkauden sopimus. Silti elämässä kohtaamme joskus loukkauksia, petoksia ja jopa avioliiton rikkoutumista. Kuinka meidän tulisi kohdata nämä vaikeudet uskon ja viisauden avulla?

1. Raamatun opetus

Jeesus sanoi: *“Joka hylkää vaimonsa muun kuin haureuden tähden ja nai toisen, tekee huorin.”* (Matt. 19:9) Jeesus opettaa, että avioliitto on ykseys, jota ei saa kevyesti rikkoa. Mutta jos toinen osapuoli syyllistyy “haureuteen”, eli seksuaaliseen uskottomuuteen tai seksuaaliseen syntiin, tämä voi olla poikkeus, joka sallii eron. Jeesus sanoi heille: *“Joka hylkää vaimonsa ja nai toisen, tekee huorin häntä vastaan. Ja jos vaimo hylkää miehensä ja menee naimisiin toisen kanssa, hän tekee huorin.”* (Mark. 10:11–12)

Apostoli Paavali lisää: *“Jos uskon puolisotahtoo erota, erotkoon... Jumala on kutsunut meidät elämään rauhassa.”* (1. Kor. 7:15) Paavali muistuttaa, että jos uskon puolisotahtoo jättää uskovan, tämä ei ole sidottu.

Uusi testamentti siis sallii eron kahdessa poikkeustapauksessa: 1) Seksuaalinen uskottomuus (haureus). 2) Hylkääminen (puolisotahtoo katkaista avioliiton). Huomaa: Jeesuksen näkökulmasta eroaminen muusta syystä on käytännössä huoruuden tekemistä, koska eroa hakeva on jo mielessään kuvitellut ihanteellisen kumppanin, ja himoitsevat ajatukset ovat itsessään huoruuden synty (Matt. 5:28). Esimerkiksi, jos mies eroaa vaimostaan, koska tämä ei ole tarpeeksi lempeä, hän on jo mielessään fantasioinut lempeästä naisesta. Raamatun käsityksen mukaan ihmisen langenneesta luonnosta, kun tällainen nainen ilmestyy miehen elämään, uskottomuus on lähes väistämätöntä. Tämä havainnollistaa Jeesuksen varoituksen merkityksen.

2. Teologinen ja hengellinen näkökulma

Vaikka Raamattu sallii eron näissä tilanteissa, se ei tarkoita, että Jumala rohkaisisi siihen. Avioliitto on edelleen pyhä liitto: *“Minkä Jumala on yhdistänyt, sitä älköön ihminen erottako.”* (Mark. 10:9) Ero tulisi olla viimeinen keino synnin seurauksena; jos on aitoa katumusta, anteeksiantoa ja korjausta, sovinto on aina Jumalan mielen mukainen tie. Jos uskonon osapuoli kieltäytyy katumasta ja jatkaa pettämistä, rikkoen avioliiton, loukatulla osapuolella on oikeus eroon, ja Jumala ymmärtää sen.

3. Käytännön ja sielunhoidolliset ohjeet

Haureus ja petos eivät ole vain yksittäisiä tekoja, vaan merkki luottamuksen rikkoutumisesta. Jos puoliso todella katuu, avioliitto voi palautua; jos vahinko jatkuu, suhdetta on vaikea ylläpitää. Ennen eroa:

- Hakeudu neuvontaan, rukoukseen ja hengellisten johtajien apuun.
- Varmista, että päätös tehdään oikeuden tähden, ei vihan tai koston vuoksi.

Jumalan armo pysyy: riippumatta siitä, voiko avioliitto pelastua, Jumalan tahto on parantaa haavoittuneet, ei tuomita. *“Minä vihaan hylkäämistä”, sanoo Herra.* (Mal. 2:16) Tämä osoittaa, että Jumala vihaa liiton rikkomista.

Nyky-yhteiskunnassa kaksi poikkeusta – “seksuaalinen moraalittomuus/uskottomuus” ja “hylkääminen” – voidaan laajentaa koskemaan perhettä tuhoavia syntejä, kuten perheväkivaltaa, huumeiden käyttöä, uhkapelaamista tai jotain muuta tuhoisaa. Esimerkiksi “vakavan sairauden tai seksuaalisen suuntautumisen salaaminen ennen avioliittoa” liittyy Kiinan kansantasavallan siviililain viidenteen osaan, toiseen lukuun, artiklaan 1053: vakaviin sairauksiin kuuluvat vakavat perinnölliset sairaudet (geenimutaatioiden aiheuttamat, jotka estävät potilasta huolehtimasta itsestään), nimetyt tartuntataudit (kuten kuppa, tippuri, HIV/AIDS), vakavat mielenterveyden häiriöt (skitsofrenia, mania, kaksisuuntainen mielialahäiriö) sekä LGBTQ+ -identiteettiin tai seksuaaliseen suuntautumiseen liittyvät kysymykset. (Nuorten nykytilanne huomioiden siviililakia voidaan käyttää viitteenä yhdessä Suomen asiaankuuluvien lakien kanssa.)

4. Yhteenveto

Kysymys	Raamatun kanta
Avioliiton tarkoitus	Yksi mies, yksi nainen, elinikäinen, Jumalan yhdistämä
Eron poikkeukset	(1) Seksuaalinen uskottomuus (haureus). (2) Hylkääminen.
Eron periaate	Raamatun mukaan, kahden poikkeuksen lisäksi, eroaminen on kielletty; anteeksianto ja sovinto ovat Jumalan mielen mukaisia.
Jumalan tahto	Palautus, parantuminen, uskollisuus, armo

5. Kuinka seurakunnan tulisi kohdata eronneet uskovat?

Seurakunnan tulee ottaa eronneet veljet ja sisaret vastaan Kristuksen rakkaudella ja armolla:

- **Hyväksyntä, ei tuomitseminen:** Eronneet ovat yhä seurakunnan jäseniä, Jumalan rakastamia ja kutsumia.
- **Huolenpito ja neuvonta:** Tarjoa hengellistä ohjausta, rukousta ja tukea, jotta he voivat kokea parantumista.
- **Palautus ja palvelumahdollisuudet:** Älä riistä heiltä osallistumismahdollisuuksia, vaan rohkaise heitä nousemaan ja kasvamaan Jumalassa.
- **Opetus ja ennaltaehkäisy:** Avioliittokurssit ja neuvonta ennen avioliittoa auttavat ymmärtämään liiton pyhyyttä, anteeksiantoa ja viestintää, vähentäen rikkoutumisen riskiä.

Kristitty ei kuitenkaan saa käyttää Jumalan armoa ja seurakunnan huolenpitoa tekosyynä synnilliseen eroon.

Neuvoja eronneille uskoville, jotka harkitsevat uutta avioliittoa: Avioliitto on Jumalan luomistyössä asettama, joten sen opetus koskee kaikkia ihmisiä, ei vain kristittyjä. Riippumatta siitä, tapahtuiko ero ennen uskoon tuloa vai sen jälkeen, asiaa tulee käsitellä *Mark. 10:11–12* ja *1. Kor. 7:15* mukaisesti. Jos uskova erosi ennen uskoon tuloa syistä, joita Raamattu ei salli, hänen tulisi opittuaan raamatullisen avioliittokäsityksen ensin pyrkiä sovintoon entisen puolison kanssa (*Mark. 10:11–12*) osoittaakseen parannusta menneestä synnistä. Jos entinen puoliso kieltäytyy selvästi, *1. Kor. 7:15* perusteella on lupa solmia uusi avioliitto Herrassa (*1. Kor. 7:39*). Jos ero tapahtui uskoon tulon jälkeen, tätä periaatetta tulee noudattaa vieläkin tarkemmin.

Rakkaat veljet ja sisaret, avioliitto on Jumalan siunaus ja tärkeä todistus hengellisestä elämästä. Olipa avioliitto rikkoutunut tai ei, etsikäämme Herrassa parantumista, anteeksiantoa ja rauhaa, eläen Jumalan mielen mukaista rakkautta ja uskollisuutta.

Olkoon Herran armo, rauha ja parantava voima aina kanssanne!

Teitä rakastava seurakunnan paimen

Helsinki,

11. marraskuuta 2025